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Co by se asi tak mohlo pokazit …? 
 

Co se čtenáři dozví 

Každý, kdo zpracovává projekt do jakéhokoliv dotačního či grantového programu, se v nějaké podobě 

dostane k takovému hodně formalistickému kritériu zvaná RIZIKA. Jsme staří mazáci, máme za sebou 

„miliony“ projektů, známe svou organizaci dokonale, včetně jejích procesů a zvyklostí a ještě lépe 

naše cílové skupiny – tak to podle toho zpracujeme. Konečně, co by se asi tak mohlo pokazit …  Když 

na to přijde? Hodně, a to navzdory všem předchozím prokazatelným zkušenostem.   

Kontext 

Náš projekt zaměřený na neformální mediální vzdělávání především pro naši početnou členskou 

základnu v regionech – ženy často vyššího středního a seniorního věku - jsme zpracovávali na podzim 

roku 2019. Při plánování počtu prezenčních akcí a počtu účastníků jsme vycházeli suverénně jednak 

ze série obdobně strukturovaných projektů realizovaných v letech 2014 – 2017 a jednak 

z předvídatelných, protože až nudně po celá leta shodně se opakujících zvyklostí a rituálů, díky nimž 

je plánování přeci tak snadné.  

Naše organizační jednotky (máme jich cca 400 po celé republice) například tradičně milují tzv. 

víkendy pro ženy zpestřené o přednášky a besedy a v každém kraji se pořádají minimálně 2x do roka 

a klidně se na jedné akci sejde až 80 ženských (limitem je jen kapacita tamního ubytování). Pak 

pořádáme se železnou pravidelností různé výroční schůze, a ty je také fajn doplnit o besedy. A úplně 

nejlepší je, když se v regionech udělá celodenní akce a pozvou se zajímaví lidé. Za takových okolností 

se plánuje jedna radost - nota bene, když můžete porovnat data z předchozích projektů co do počtu 

akcí a jejich účastníků a vyhodnotit reálnost. 

A pak je tu oblíbená mantra stability realizačního týmu. Málokde byl tak stabilní, jako v naší 

organizaci – jen pár zaměstnankyň bylo pod 15 lety nepřetržitého zaměstnání; protože ale část 

klíčového personálu, jako třeba obě účetní, už bylo v důchodovém věku, bylo pro nás důležité 

ujištění, že „do sjezdu to tady s vámi ještě dotáhneme“. Ten byl v rámci našich předvídatelných cyklů 

naplánován na listopad 2022 a v té době už měl být projekt uzavřen, takže v klidu. No … ale ne. 

Popis vybraného problému 

Přišel covid-19 a s ním první varování, že rozjezd a realizace projektu opravdu nebude hladká. 

Začátek projektu byl posunut na podzim 2020, čímž se posunul i jeho konec za tzv. sjezd, kdy už jsme 

personální změny očekávali. Zároveň v průběhu roku 2020 bylo jasné, že realizace prezenčních akcí 

bude problémem a že ten problém bude v různých vlnách a za různých protipandemických opatření 
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trvat vzhledem k projektu až moc dlouho. Ano, raketově vzrostly online akce všeho druhu, ale ne u 

nás – nesměli bychom totiž cílit na starší populaci žijící převážně ve venkovském prostoru. Potvrdila 

nám to i rychlá dotazníková šetření (ne že bychom je za tímto účelem dělali poprvé) – na online akce 

prostě zapomeňte.  

I s ohledem na strukturu spolku a povinnosti vůči orgánům státní správy jsme proto neustále 

sledovali smršť chaotických změn a nařízení a využívali každé úlevy k naplánovaní prezenční akce, byť 

třeba jen pro omezený počet osob a za zpřísněných hygienických podmínek. Něco se povedlo (tedy 

stihlo mezi opatřeními), něco se ale muselo rušit, a to i ze dne na den. Důsledkem ovšem bylo, že díky 

neustálým změnám a rušení akcí (což se samozřejmě netýkalo jen projektových aktivit, ale i našich 

běžných akcí spolkových) se výrazně snižoval zájem členek o to se vůbec scházet. Řada pozdějších 

akcí byla proto rušena i z důvodu nízkého zájmu a obnovení zájmu o spolkové aktivity, včetně těch 

projektových, se začal obnovovat až v průběhu roku 2022. Nyní v roce 2023 jsme zhruba na úrovni 

předcovidové doby co do zájmu o sdružování, ale lze říct, že roky 2020 – 2021 byly pro spolkový život 

ztracené, tedy pokud nepočítáme vzedmutí solidarity v počátcích pandemie, kdy se organizační 

jednotky i jednotlivé členky zapojily do pomoci v místě (akce „roušky“). S organizací ale toto období 

zacloumalo značně – ostatně, členská základna se během dvou - tří let propadla početně o cca 2 000 

členek, a to i z důvodu jejich úmrtí nebo úmrtí v rodinách.  

Co jsme si jako organizace z tohoto období odnesly, jsou vyladěné vnitřní směrnice a změny ve 

stanovách zohledňující otřesy v důsledku „vyšší moci“ a pravidla pro jednání mimo zasedání za 

pomoci per rollam nebo technických prostředků, avšak to nemá dopad na aktivity jiného typu, kdy 

prezenční pořádání akcí je pro členskou základnu i nadále prioritou a je tomu tak především z důvodu 

věku a případně i sociální situace. 

V úvodu je zmíněn realizační tým a je proto dobré se u něj na chvíli zastavit, protože i jeho se situace 

kolem protipandemických opatření dotkla. Doposud jsme u projektů, pokud nebyly významně většího 

rozsahu, spoléhali v řídícím a administrativním zabezpečení projektu čistě na interní tým, který běžně 

pracoval pro organizaci na částečný úvazek a projekt malého až středního rozsahu tak  jen doplňoval 

úvazky (pro představu dělal řídící a admin tým tohoto projektu cca 1 přepočtený celý úvazek, a to 

vč.účetnictví). To fungovalo, pokud organizace pracovala v běžném režimu.  

Protipandemická opatření ale vzhledem k tomu, co všechno těch pár lidí mělo v organizaci zajišťovat, 

znamenala obrovskou zátěž a ve spojení s dalšími povinnostmi v důsledku pak narůstající únavu a 

neochotu v tomto režimu dál pokračovat. Jako první odešly ve stejnou dobu obě účetní hlavního 

spolku, což je malér pro podnik jakékoliv velikosti. Po výběrových řízeních realizovaných začátkem 

roku 2021 jsme nakonec přešli k účetní firmě, která ale měla ten samý problém a nám přidělená 

účetní po několika měsících prostě odešla. Jen zaučování 2 účetních sebralo zbytku týmu čas a 

energii, i když nakonec svou „externí kolegyni“ máme a fungujeme. Zbytek týmu dělal vše, co mohl, 

avšak do toho zasáhly „důchodové“ zmatky roku 2022 – jako první do předčasného důchodu odešla 

administrativní výpomoc, protože „tohle všechno nemá zapotřebí“ plus se nakumulovaly zdravotní 

problémy. A další kolegyně bude zanedlouho následovat, dokud platí stará pravidla pro předčasné 

důchody. Na psychické zátěži a neochotě čelit dalším nepředvídatelným změnám se samozřejmě 

odrazila i válka proti Ukrajině a celkový pocit nejistoty, ale období covid-19 v tomto všem sehrálo 

stěžejní roli. 
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Je z toho všeho nějaké poučení?   

Ano, je a je banální. 

1) Méně je více, a to nehledě na předchozí zkušenosti. Doposud jsme patrně nikdo globální krize do 

projektového plánování nezahrnovali, ale po zkušenostech posledních 3 let musíme. Ideální a 

zkušenostmi prověřený harmonogram, počet aktivit a hodnoty indikátorů je dobré srazit alespoň o 

30% oproti „reálnému předpokladu“. Nic takového jako jistota budoucího vývoje není. 

2) Že už zaměstnanci chtějí pracovat jinak, víme po covidu už všichni a pokud je to jen trochu možné, 

do projektů to zahrňme. V týmu navíc musí existovat alespoň nějaká kapacitní rezerva. Např. u nás by 

bývalo šlo např. za administrativní kolegyni hledat náhradu, jenže nezbyly lidské kapacity na to 

nového člověka hledat a hlavně zaučovat (pravda, z týmu odešla krátce před koncem projektu).  

Závěrem ještě „kuriozita“  

Obsahem našich vzdělávacích aktivit byly i nenávistné projevy a jak a proč jim čelit a nepodílet se na 

jejich šíření. Díky zkušenostem z covidu a narativům typu „za co všechno můžou senioři, kvůli nimž se 

musíme omezovat“ nebyl problém naší cílové skupině srozumitelně ozřejmit, v čem je přesně 

problém a kdo všechno (tedy každý) se může ocitnou ve skupině, která je terčem nenávistných 

projevů. Zdaleka to nemusí být Rom, migrant či muslim/ka. Může to být každý. 

A dále jsme zaregistrovali, že v době covidu se naše cílová skupina na šíření hoaxů a dezinformací 

kolem covidu patrně nijak výrazně nepodílela – ovšem patrně i proto, že úmrtí a dopady nemoci 

mohla sledovat ve svém bezprostředním okolí a byly až příliš reálné. 

  

Chcete vědět víc? 

www.rovnesance.cz; www.csz.cz  

Oblast/kategorie 

Aktivní občanství; Mediální vzdělávání; Posílení kapacit a vzdělávání NNO. 

Klíčová slova 

Rizika; plánování;  
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